## النشرة اليوهية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

21 كانون أول (ديسوبر) 2023 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية





## خالد حنفي من الداخلة في المغرب: بناء شراكة وتحالف استراتيجي بين البلدان العربية والافريقية بما يحقق التنمية الاقتصادية والرفاهية للحانسن

أكد أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال أعمال المؤتمر الاقتصادي للغرف العربية الإفربقية، الذي عقد في مدينة الداخلة في المملكة المغربية خلال الفترة 21-21 كأنون الاول (ديسمبر) 2023، تحت رعاية ملك المغرب محمد السادس، وبحضور وزبر الصناعة والتجارة المغربي رباض مزوّر، ورئيس اتحاد الغرف الافربقية والاورومتوسطية ورئيس اتحاد الغرف التجاربة المصربة أحمد الوكيل، ورئيس جامعة الغرف المغربية الحسين عليوي، ورئيس مكتب ترويج الاستثمار والتكنولوجيا، منظمة الامم المتحدة للتنمية الصناعية الدكتور هاشم حسين، إضافة إلى مشاركة لافتة من القطاع الخاص العربي والافريقي، أنّ "انعقاد المؤتمر في المغرب وفي مدينة الداخلة بالتحديد له دلالة كبيرة واستراتيجية، أولاً لما تحققه المغرب من نهضة اقتصادية واجتماعية وتتموية كبيرة، وثانيا لأهمية مدينة الداخلة بالتحديد التي تشكل همزة وصل بين المحيط الاطلسى وأوروبا وأميركا الجنوبية، فضلا عن وقوع مدينة الداخلة في قلب الصحراء المغربية التي هي جزء لا يتجزأ من المغرب".

وقال: تأتي أهمية المؤتمر الاقتصادي للغرف العربية - الافريقية لما تحتله أفريقيا من مكانة مهمة للدول العربية؛

حيث تربطهما علاقات تاريخية وثقافية واجتماعية ومخاطر مشتركة، وكانت بداية التعاون العربي – الأفريقي بتأطير ذلك عبر إيجاد روابط الشراكة والتعاون مع الدول الأفريقية، خاصة أن القارة الأفريقية تمتلك مقومات تنوع كبيرة، وتقدم فرصاً استثمارية واقتصادية نوعية. وهي تشكل في نظر العديد من القوى الكبرى هدفاً لمشاريعها الاستثمارية، غير أن الدول العربية للقرب الجغرافي والتقارب والجوار وتشابه القضايا تحوز أفضلية على غيرها من الحكومات والتكتلات الدولية.

ورأى أن تعزيز التعاون مع القارة الأفريقية اقتصادياً وسياسياً بشكل قوي وفكر يختلف عن القوى العالمية التقليدية التي تهيمن على القارة الأفريقية، ستكون له فوائد كبيرة لكل الأطراف، خاصة حيال زيادة الخطوات الحالية لعدد من الدول العربية التي كانت لها أدوار إيجابية في المساعدة في تسويات وحلول سياسية لأزمات معقدة، كما أن بعض الدول العربية طورت مشاريع مهمة ليس فقط في قطاعات الموارد الطبيعية والمعادن الثمينة، ولكن أيضاً في قطاعات البناء والصناعة والخدمات في جميع أنحاء القارة.

وأكد الامين العام على أهمية تعزيز مبدأ الشراكة المتساوية والاستفادة من التعاون التجاري والاقتصادي وفرص









الاستثمارات، وهي أمور يمكن أن تساعد القارة الافريقية على تحقيق أهدافها الخاصة المتعلقة بالبطالة والكفاءة الاقتصادية، وتساعد الدول العربية في الفرص الواعدة في هذه القارة، وتأمين المصادر التمويلية اللازمة لتنفيذ

المشاريع المشتركة في مختلف المجالات.

وشدد على أهمية تذليل العقبات أمام القيود الجمركية التي تحد من رفع حجم مستوى التبادل التجاري، مع البحث في نفس الوقت عن إجراءات تعويضية للآثار التي تترتب على مثل هذا الخفض على بعض الاطراف المحتمل تضررها. وتابع: تتعدد الفرص الريادية التي تنتظر رواد الأعمال العرب في إفريقيا، ويمكن رؤية ذلك بوضوح من خلال تقرير النظام البيئي العالمي للشركات الناشئة لعام 2023 (GSER 2023)، والذي أظهر سطوع نجم العاصمة الكينية "نيروبي" كمركز رائد للابتكار التكنولوجي في إفريقيا جنوب الصحرآء الكبرى، حيث يمثل نظام التكنولوجيا المالية في المدينة حوالي 41 في المئة من إجمالي صفقات رأسمال المخاطر في مجال التكنولوجيا خلال الفترة من 2018 إلى 2022 في إفريقيا جنوب الصحراء، لترتفع قيمة النظام الإيكولوجي للشّركات الناشئة في "نيروبي" بنّحو 281 في المئة خلال الفترة من يوليو 2019، وحتى ديسمبر 2022، لتعزز مكانتها كأفضل وجهة في القارة أمام رواد الأعمال. كما تمتلك القارة السمراء ثروة بشرية هائلة، وهناك توجه لمواكبة الحداثة وريادتها في بعض المجالات، حيث أن بعض دول القارة قد أصبحت رائدة في استخدام التكنولوجيا المالية بصورة تفوق الدول الغربية، وذلك مؤشر لإمكانية استيعاب

التكنولوجيا بسرعة فائقة وترجمتها لعوائد مجزية للمستثمرين. في حين أن الطبقة الوسطى في القارة الافريقية تتطور، جالبة معها توقعات جديدة وتحولاً في أنماط الإنفاق، فبحلول عام 2025، سيستخدم 475 مليون فرد في إفريقيا جنوب الصحراء الإنترنت عبر الهاتف المحمول وذلك بحسب توقع GSMA (النظام العالمي لاتصالات الهاتف المحمول)، وبالتالى فإنّ القارة الافريقية تقدم فرصة رائعة للبلدان العربية من أجل تنمية أعمالها ورفع حجم استثماراتها.

ونوه الى أن الزراعة تعد من بين أكثر القطاعات نموا في أفريقيا، ويساهم هذا القطاع بأكثر من 15 في المئة من الناتج المحلى الإجمالي للقارة، وقد حقق معدلات نمو جيدة بفضل السياسات الحكومية التي تعطيه أولوية قصوي. كما يمثل القطاع المالي أحد أهم القطاعات في أفريقيا، حيث للقطاع المالى تأثير كبير على مجموعة واسعة من القطاعات مثل الرعاية الصحية والزراعة والإسكان والتعليم، يوفر فرصا واعدة للاستثمار.

وختم بالقول إن العالم يمر بمرحلة فيها تحولات اقتصادية عميقة؛ حيث تشهد تسارع ظهور التقنيات المبتكرة، والتحول إلى قطاعات اقتصادية جديدة، واعادة التصور لسلاسل الإمداد العالمية، ما يفتحُ آفاقاً جديدة للتعاون الاقتصادي والتنمية المشتركة بين البلدان العربية ودول القارة الأفريقية؛ خصوصاً مع وجود الممكنات في الجانبين، من موارد طبيعية، وموقع جغرافي مميز، وقوى بشرية شابة.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)



Khaled Hanafi from Dakhla, Morocco: Building a Strategic Partnership and Alliance between Arab and African Countries to Achieve Economic Development and Prosperity for Both Sides

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, confirmed during the Economic Conference of the Arab-African Chambers, which was held in the city of Dakhla in the Kingdom of Morocco during the period 20-21 December 2023, under the auspices of the King of Morocco, Mohammed VI. In the presence of the Moroccan Minister of Industry and Trade, Riad Mazouwar, the President of the Union of African and Euro-Mediterranean Chambers, the President of the Federation of Egyptian Chambers of Commerce, Ahmed Al-Wakil, the President of the League of Moroccan Chambers, Hussein Aliwi, and the Head of the Investment and Technology Promotion Office, United Nations Industrial Development Organization, Dr. Hashim Hussein, in addition to remarkable participation from the private sector Arab and African, "Holding the conference in Morocco and in the city of Dakhla in particular has great and strategic significance. Firstly, because of the great economic, social, and development progress Morocco has achieved. Secondly, due to the importance of the city of Dakhla in particular, which constitutes a link between the Atlantic Ocean, Europe, and South America, in addition to the fact that the city of Dakhla is located in the heart of the Moroccan Sahara, which is an integral part of Morocco."

He said: The importance of the Economic Conference of the Arab-African Chambers comes because of the important position that Africa occupies for the Arab countries. They are linked by historical, cultural, and social relations and common risks, and the beginning of Arab-African cooperation was to frame this by creating links of partnership and cooperation with African countries, especially since the African continent possesses great diversity and offers qualitative investment and economic opportunities. In the eyes of many major powers, it constitutes a target for their investment projects, but the Arab countries, due to geographical proximity, proximity, and similarity of issues, have an advantage over other governments and international blocs.

He believed that strengthening cooperation with the African continent economically and politically in a strong manner and with a mindset that differs from the traditional global powers that dominate the African continent, will have great benefits for all parties, especially regarding the increase in the current steps of several Arab countries that have had positive roles in helping in political settlements and solutions to complex crises. Some Arab countries have also developed important projects not only in the natural resources and precious metals sectors, but also in the construction, industry, and services sectors throughout the continent.

The Secretary-General stressed the importance of strengthening the principle of equal partnership and benefiting from trade and economic cooperation and investment opportunities. These are things that can help the African continent achieve its own goals related to unemployment and economic efficiency, help Arab countries in the promising opportunities









in this continent, and secure the necessary financing sources to implement joint projects in various fields. He stressed the importance of overcoming obstacles to customs restrictions that limit raising the volume of trade exchange, while at the same time searching for compensatory measures for the effects that such a reduction would have on some potentially affected parties.

He continued: Many entrepreneurial opportunities are awaiting Arab entrepreneurs in Africa, and this can be clearly seen in the Global Startup Ecosystem Report for 2023 (GSER 2023), which showed the brilliance of the Kenyan capital, Nairobi, as a leading center for technological innovation in sub-Saharan Africa, the city's fintech ecosystem represents about 41 percent of total technology venture capital deals during the period from 2018 to 2022 in Sub-Saharan Africa. The value of Nairobi's startup ecosystem increased by about 281 percent during the period from July 2019 to December 2022, strengthening its position as the best destination on the continent for entrepreneurs. The African continent also possesses enormous human wealth, and there is a trend to keep pace with modernity and its leadership in some fields, as some countries of the continent have become pioneers in the use of financial technology to a greater extent than Western countries, and this is an indicator of the possibility of absorbing technology very quickly and translating it into lucrative returns for investors. While the middle class on the African continent is evolving, bringing with it new

expectations and a shift in spending patterns, by 2025, 475 million people in sub-Saharan Africa will be using mobile Internet, according to the GSMA (Global System for Mobile Communications) forecast, and thus the continent The African Union offers a wonderful opportunity for Arab countries to develop their business and increase the volume of their investments.

He noted that agriculture is among the fastest growing sectors in Africa, and this sector contributes more than 15 percent of the continent's gross domestic product and has achieved good growth rates thanks to government policies that give it top priority. The financial sector also represents one of the most important sectors in Africa, as the financial sector has a significant impact on a wide range of sectors such as health care, agriculture, housing, and education, providing promising investment opportunities.

He concluded by saying that the world is going through a phase of profound economic transformations. As it witnesses the acceleration of the emergence of innovative technologies and the transformation into new economic sectors, reimagining global supply chains, this opens new horizons for economic cooperation and joint development between Arab countries and the countries of the African continent. Especially with the presence of capabilities on both sides, including natural resources, a distinctive geographical location, and young manpower.

**Source (Union of Arab Chambers)**